
Практичне заняття № 4
Мовна норма. Види мовних норм

Орфографічний практикум: кличний 
відмінок іменників, правопис 
префіксів, суфіксів в українській мові.



I відміна
До першої відміни належать іменники жіночого, чоловічого та спільного 

роду із закінченням -а(я) у називному відмінку однини: жінк-а, Полтав-а, 
Микол-а, земл-я, мрі-я, Ілл-я, писак-а

Залежно від приголосного в кінці основи іменники I відміни поділяються на 
три групи

КІНЦЕВИЙ 
ПРИГОЛОСНИЙ 
ОСНОВИ

ГРУПА ПРИКЛАДИ

ТВЕРДИЙ 
НЕШИПЛЯЧИЙ ТВЕРДА рук-а, сосн-а, Микол-а

М'ЯКИЙ М'ЯКА Марус-я, судд-я

ТВЕРДИЙ 
ШИПЛЯЧИЙ

МІШАНА миш-а, площ-а



II відміна
До другої відміни належать іменники чоловічого та середнього роду,

 чоловічого - з нульовим закінченням у називному відмінку однини (шлях, край, степ, кінь,тесть),
 із закінченням -о (Дніпр-о, батьк-о), середнього роду з закінченням -о,-е,-я (олов-о, мор-е,лист-я).

Iменники II відміни поділяються на три групи:

ГРУПА ПРАВИЛО ПРИКЛАДИ

ТВЕРДА

Iменники, основа яких у 
називному вiдмiнку однини 
закiнчується на твердий 
нешиплячий приголосний

дуб , студент, Павло , 
сiдло

М'ЯКА

iменники чоловiчого роду з 
кiнцевим м'яким приголосним

скрипаль , вiнець , 
герой , обрiй

iменники середнього роду з 
закiнченням -е , крiм тих , у яких 
перед -е 
виступає нешиплячий приголосний

море , сонце , серце

iменники середнього роду з 
флексiєю -я

умiння ,знання , 
полум'я, пiр'я

МІШАНА
iменники чоловiчого роду і 
середнього роду з основою 
на шиплячий

викладач, глядач, 
товариш



III відміна
До третьої відміни належать іменники жіночого роду з нульовим 

закінченням у називному відмінку однини (кров, ніч, сіль, 
відданість), а також іменник мати.



іменники з суфіксом -
ат (здебільшого позначають 
малих за віком істот або 
здрібнілі назви предметів)

список іменників з суфіксом -
ен

тел-я - телят-и ім'-я - імен-і
курч-а - курчат-и плем'-я - племен-і

порос-я - поросят-и вим'я - вимен-і

цуцен-я - цуценят-и тім'-я - тімен-і

лош-а - лошат-и

IV відміна

До четвертої відміни належать іменники середнього роду 
на -а(я), які при відмінюванні у непрямих відмінках, крім 

знахідного і орудного, мають суфікси -ен-, -ат-, -ят: галчен-
я, кошен-я, коліщ-а, тім'-я, плем'-я.



Кличний відмінок
Усі іменники кличного відмінка незалежно від 

їхнього лексичного значення можуть 
закінчуватися всього на 5 (!) різних літер: 

е, є, о, у, ю.



Кличний відмінок іменників І відміни

1.Закінчення –о мають іменники твердої 
групи: Галино, колего.

2.Закінчення –е (-є) мають іменники м’якої 
та мішаної груп: Насте, Ілле, Маріє, 
Ксеніє.

3.Закінчення –ю мають іменники м’якої 
групи, що позначають жіночі пестливі 
імена: Галю, Таню, бабусю.



Клична форма іменників ІІ відміни

1. Закінчення – у мають
а) іменники твердої групи (зокрема із суфіксами –ик-, -ок-, -к-): братику, 
синку, батьку;
б) іншомовні імена з основою на г, к, х: Джеку, Генріху, Ніку:
в) деякі іменники мішаної групи з основою на шиплячий 
(крім ж): викладачу, товаришу.

2. Закінчення –ю  в іменниках м’якої групи: вихователю, лікарю, 
Геннадію, Костю.

3. Закінчення –е мають:
а) безсуфіксні іменники твердої групи: брате, Іване, Петре (але: діду, 
сину, тату);
б) іменники м’якої групи із суфіксом -ець-: молодче, кравче (але: бійцю, 
знавцю, добровольцю);
в) деякі іменники мішаної групи (зокрема власні назви з основою на ж, 
дж і загальні назви з основою на р, ж): Довбуше, Джордже, газетяре.



Клична форма іменників ІІІ відміни

У кличному відмінку іменники ІІІ відміни мають 
закінчення -е: любове, радосте. Такі форми 
вживаються переважно в поезії.

Клична форма іменників ІV відміни

У кличному відмінку іменники ІV відміни мають 
таке саме закінчення, як і в називному відмінку: 
кошеня, коліща, плем'я.



Відмінювання іменників pluralia tantum

У н. в. частина іменників має закінчення –и: окуляри, сани, сходи, іменини; 
інша група закінчується на –і або графічно на –ї: двері, граблі, кучері, 
радощі; помиї, Гімалаї, Піренеї. Решта -а (-я): ворота. Вила, ясна, дрова, 
вінця.

У р.в. -ів (-їв): окулярів, граблів (грабель), штанів, Гімалаїв, Піренеїв; 
нульове закінчення: ножиць, канікул, відносин, воріт, ясен. Інша група – на 
-ей: дверей, сіней, курей, гусей, людей, дітей.

Д.в. має закінчення -ам (-ям): окулярам, ночвам, дровам, Карпатам, 
людям, курям.

З.в.  Більшість множинних іменників має форму називного, лише форму р. 
в. людей, жене гуси і гусей, кури і курей.

В о. в. -ами, (-ями): вилами, дровами, Прилуками, граблями, Гімалаями; -
ми: дітьми, людьми, гусьми; грішми, дверми.

М.в. -ах (-ях):  на сходах, у яслах, на  воротах і воротях.

Кличний відмінок зберігається з формою називного: люди, діти.



Тренувальна вправа

Запишіть іменники у кличному 
відмінку

Мама, Галина, неня, Марія, бабуся, донечка, братик, 
хлопчик, кум, друг, Степан, тато, вихователь, Віталій, 

Геннадій, кобзар, молодець, хлопець, товариш, 
викладач,глядач, Олег, Лукаш, Ігор

Олегу – Олеже
Лукашу – Лукаше
Ігорю Ігорьовичу

Лазарю Лазарьовичу



Правопис префіксів с-, з-, зі-, 
роз-, без-, через-



Вправа-пошук

Випишіть лише ті слова, у яких з-, с- є 
префіксами



Вправа-конструювання

Утворіть нові слова за допомогою 
префіксів з-, с-. Правопис поясніть



Вправа-моделювання

Змоделюйте нові слова, утворивши їх від поданих слів за 
допомогою зазначених префіксів. Знайдіть «зайве» слово в 

кожному стовпці. Обґрунтуйте свій вибір



Правопис префіксів пре-, при-, прі-



ТРЕНУВАЛЬНА ВПРАВА

Утворіть від поданих слів нові слова за допомогою 
префікса пре- чи  при-. Свій вибір поясніть.

Багатий, берегти, веселий, високо, варений, ворожити, дивний, 
дорогий, везти, горіти, злий, милий, мирити, мудрість, сипати, 
смачний, смажений, торкатися, шосейний, шити.



ПРАВОПИС СУФІКСІВ
НА ПОЗНАЧЕННЯ ОСІБ





Тести
Частина І



Тести
Частина ІІ


